
دبي�ر هيئت نظارت ب�ر اجراي برج�ام مي گويد 
برجام تنها دس�تاورد سياست خارجي اتحاديه 
اروپا و تنها س�ند موفق در زمين�ه جلوگيري از 
اشاعه س�اح هاي هس�ته اي اس�ت و اگر دچار 
فرس�ايش و فروپاشي ش�ود، نتيجه آن به زيان 
امنيت و اقتصاد اروپا و جامعه جهاني خواهد بود. 
امير دريابان علي شمخاني، دبير شوراي عالي امنيت 
ملي روز پنج ش��نبه در گفت وگو با ش��بكه العالم، 
درباره ميزان تعهد امريكايي ها به برجام گفت: بعد 
از برجام حت��ي در دوره اوباما امريكايي ها در اجراي 
تعهدات شان صادق نبودند و بعد از آمدن ترامپ اين 

عدم صداقت روشن تر شد. 
  ترامپ دنبال اخاذي و ترساندن ديگران

وي افزود: آژانس بين الملل��ي انرژي اتمي به عنوان 
يك نهاد شناخته شده بين المللي كه وظيفه نظارت 
بر پايبندي و عدم پايبندگي طرف هاي اين توافقنامه 
را دارد، 9 ب��ار اعلام كرد كه اي��ران در ابعاد مختلف 
پايبند به توافق برجام است و ساير كشورهاي 5+1 
نيز اين پايبندي را تصديق كردند، بنابراين اعلام عدم 
پايبند بودن ايران به برجام از سوي ترامپ فاقد مبنا 
و برخلاف قوانين بين المللي است ضمن اينكه اصولاً 
ترامپ صلاحيت چنين اعلامي را نيز ندارد. شمخاني 
اضافه كرد: ترامپ به لحاظ ش��خصي و به واس��طه 

ژست هاي مختلف در صدد اخاذي و ترساندن ديگران 
است. ما اظهارات او را صرفاً لفاظي هاي بدون پشتوانه 
مي دانيم، كما اينكه در دوره گذشته نيز گفته بود من 
تعليق ها را ادامه نمي دهم ولي آنها را مجددا امضا كرد. 
مقام عالي امنيتي كشورمان اذعان داشت: برجام يك 
موافقت نامه بين المللي است و كساني كه در تدوين 
آن مشاركت داشتند، بايد به صورت عملي تر پايبندي 
خود و صيانت از آن را نش��ان دهند. ش��مخاني ياد 
آورشد: ترامپ كشورهاي اروپايي را تهديد و براي آنها 
وظيفه مشخص كرده است كه خلاف تعهداتشان در 
برجام اقدام كنند و اين مسئله از نظر ما و انديشمندان 

سياسي بين المللي تحقير اروپا محسوب مي شود.
  رابطه فروپاشي برجام با امنيت جهاني

ش��مخاني  در خص��وص ض��رورت پايبندي طرف 
غربي به برجام گفت: برجام تنها دستاورد سياست 
خارجي اتحاديه اروپا و تنها س��ند موفق در زمينه 
جلوگيري از اشاعه سلاح هاي هسته اي است و اگر 
دچار فرسايش و فروپاشي شود، نتيجه آن به زيان 
امنيت و اقتصاد اروپا و جامع��ه جهاني خواهد بود. 
وي خاطر نش��ان كرد: اگر برجام به هر دليلي كنار 
گذاشته ش��ود، قطعاً طرف بازنده ايران نخواهد بود 
و با توجه به قضاوت جهاني از پايبندي ايران و عدم 
صداقت ط��رف مقابل، جمهوري اس��لامي ايران با 

قدرت و سرعت بيشتري تمامي اقدامات فني خود 
را پيش خواهد برد و س��اير كشورها نيز با استناد به 
تجربه برجام، هرگز وارد پروس��ه هاي مذاكراتي با 
توجه به سابقه بدعهدي امريكا و اروپا نخواهند شد. 
دبير شوراي عالي امنيت ملي در ادامه اظهار داشت: 
اگر امريكا در مسيري كه اتخاذ كرده برجام را دچار 
فروپاشي كند و از آن خارج شود، مفهومش اين است 
كه ديگر برجام واقعيت خارجي ندارد و ما اقدامات 
فني و سياسي متناسب با آن وضعيت را كه از پيش 
برنامه ريزي كرديم، بلافاصله اجرا خواهيم كرد و اين 
ظرفيت را داريم كه در بعد فني به شكل جهشي روند 
توانمندي هاي هس��ته اي صلح آميز خود را دنبال 
كنيم. عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با بيان 
اينكه ملت ايران به واسطه اعتماد به نفس ملي و خود 
اتكايي ذاتي و وجود رهبري هوشمند، هرگز در بن 
بست قرار نمي گيرد، تأكيد كرد: ما در كنار زيان هاي 
تحريم، فرصت ها و منافع متعددي نيز داشته ايم كه 
موجب تقويت فرهنگ خوداتكايي و ايستادن روي 

پاي خودمان شده است. 
  توهم كشورهاي قبيله اي درباره ايران

دبير ش��وراي عالي امنيت ملي در ادام��ه پيرامون 
اعتراضات اخير در ايران و ذوق زدگي ناشي از توهم 
برخي كشورهايي كه به صورت قبيله اي اداره مي شود، 

افزود: موضوع اعتراض به عنوان حق طبيعي مردم در 
برابر حاكميت در بسياري از كشورهاي جهان وجود 
دارد و در قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران حق 
برگزاري تجمعات كاملاً مشروع و در چارچوب قانون 
به رسميت شناخته شده اس��ت. دبيرشوراي عالي 
امنيت ملي تأكيد كرد: اثب��ات تلاش معاندان براي 
سوء استفاده از تجمعات فوق نيازمند ارائه مدارك 
اطلاعاتي محرمانه نيس��ت، بلكه مراجعه مستقيم 
به رسانه هاي رسمي كش��ورهاي معاند و همچنين 
رسانه هايي كه به صورت غيررسمي از سوي عناصر 
وابسته به نظام سلطه مديريت مي شوند، اثبات كننده 

اين موضوع است.
  هيچ گاه شرايط اضطراري اعام نكرديم

دبير شوراي عالي امنيت ملي تصريح كرد: ما قانون 
وضعيت اضطراري در كش��ور نداريم، در 40 س��ال 
استقرار نظام جمهوري اسلامي به رغم ايجاد برخي 
بحران هاي حاد در ايران هيچ گاه شرايط اضطراري 
اعلام نكرديم اما در فرانسه پس از ترقه بازي گروه هاي 
تكفيري مورد حمايت برخي از كش��ورهاي منطقه 
شرايط اضطراري اعلام شد. در تركيه هنوز شرايط 
اضطراري حاكم است اما در ايران پس از هفته اي كه 
تجمعات اعتراضي برگزار شد، زندگي كاملًا عادي 
جريان دارد. حت��ي در دوران اعت��راض هم زندگي 
عادي جريان داشت، ايران 80 ميليون نفر جمعيت 

دارد و اين تجمعات بسيار محدود بود. 
  فاصله  اقليم كردستان از فضای همه پرسي 
ش��مخانی همچنين پيرامون همه پرسي استقلال 
اقليم كردستان عراق و سياس��ت هاي ايران در اين 
خصوص تصريح كرد: ما قبل از اعلام همه پرسي و 
تصميم به جدايي از عراق در گف��ت و گوهاي خير 
خواهانه، اين اقدام را خلاف منافع برادران كرد اعلام و 
اين موضوع را به اشكال مختلف با آنها مطرح كرديم. 
وي افزود: سابقه تاريخي دوستي، فرهنگ مشترك و 
همكاري هاي راهبردي در منطقه ميان ايران و مردم 
كرد در عراق وجود دارد كه مبتني بر آن نگراني هاي 
خود را از روندي كه مورد طمع بيگانگان و كشورهاي 
فرامنطقه اي بود، اعلام كنيم. امير دريابان شمخاني 
گفت: در گفت وگوهايي كه در چند روز گذش��ته با 
هيئت كردستان عراق داشتيم اين احساس به وجود 
آمد كه مسئولان اقليم از فضاي ايجاد شده در ايام 
همه پرسي كاملاً فاصله گرفته اند و به دنبال همكاري 
جدي با بغداد در چارچوب عراق متحد و يكپارچه 
هس��تند. با اين اوصاف نبايد در گذشته ماند و بايد 
روند همكاري ها مبتني بر همان روال گذش��ته و با 

صميميت و اعتماد مجدد پيگيري شود. 

      خبر یک 

88498443سرويس  سياسي

|| روزنامه جوان |  شماره 5296 9 جم��ادی الاول 1439   |  ش��نبه 7 بهم��ن 1396 

ژه
وی

عذرخواهيازمردم
کمترینکاریکهبایدبکنید

توئيت خبرنگار اصلاح طلب در توئيتر خبرس��از شد. او در اين 
توئيت اطلاع داده بود كه يكي از پروازهاي هواپيمايي آسمان از 
كرمانشاه به تهران به دليل دير رسيدن بهروز نعمتي، نماينده 
مردم تهران در مجلس با نيم ساعت تاخير پرواز كرده و متأسفانه 
نعمتي پس از رسيدن به هواپيما هم از مردمي كه به دليل تأخير 

او معطل شده بودند، عذرخواهي نكرده است. 
متأسفانه خود خاص پنداري هاي برخي مسئولان تمامي ندارد 
و در مورد دير رسيدن به پروازها و معطلي مردم هم چندين بار 
اين اتفاق روي داده اس��ت. در حالي كه براي مردم عادي اصلًا 
چنين امكاني وجود ندارد. جا دارد اگر آنچه اين خبرنگار اطلاع 
داده، مطابق واقع اس��ت، هم بهروز نعمتي و ه��م هواپيمايي 
آس��مان عذرخواهي كنند و اگر هم نادرست است، توضيحات 
لازم داده ش��ود. فاصله ميان مردم و مسئولان و ايجاد بدبيني 
در بين مردم توسط عملكرد نامناسب برخي مسئولان روز به 
روز افزايش مي يابد. در حالي كه يقيناً مسئولان جامعه اسلامي 

بايد از اين قسم خاص پنداري ها و رفتارهاي اشرافي و تبعيض 
به دور باشند. 

جايخالي2تذکربروجردي
بهاروپایيها

هيئتي از پارلمان اروپا به ايران آمده و نشستي مشترك با رئيس 
و اعضاي كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس 
داشتند. در اين نشست علاءالدين بروجردي، رئيس كميسيون 
امنيت ملي مجلس توضيحاتي كم و بيش تفصيلي در مورد نوع 
برخورد ايران با آشوب هاي اخير در برخي نقاط كشور به هيئت 
اروپايي ارائه مي كند. اين توضيحات در پاسخ به سؤال يك عضو 
پارلمان اروپا از هيئت ايراني در خصوص وقايع اخير داده شده 
است. بروجردي در اين سخنان به آمار 900 نفري مجروحان 
پليس اشاره مي كند و مي گويد: »اعتراضات در همه جاي جهان 
امري طبيعي است ولي اغتشاش و اقدام به تخريب اموال عمومي 
و بره��م زدن امنيت را هيچ كس تحمل نك��رده، كما اينكه در 
كشورهاي اروپايي هم همين طور بوده است. نيروهاي انتظامي 
ايران برخلاف پليس ساير كشورها سلاح حمل نمي كنند و بناي 

آن خويشتن داري حداكثري است. « 
بروجردي هرگونه تحليل و برداش��ت از اعتراضات اقتصادي و 
صنفي مردمي به براندازي را بي پايه و اساس و ساخته و پرداخته 
امريكا و متحدين آن و نيز گروه هاي تروريس��تي كه اتفاقاً در 
كشورهاي اروپايي فعاليت مي كنند دانسته و اضافه مي كند كه 
»جمهوري اسلامي با كودتاي نظامي مستقر نشده و يك انقلاب 
مردمي بوده است. مردم به نظام علاقه دارند و براي استقرار آن 

هزاران شهيد تقديم كرده اند. «
پاسخ بروجردي گرچه صحيح است، اما قبل از ارائه اين پاسخ، جا 
داشت كه علاءالدين بروجردي اين سؤال را طرح كند كه آيا مسائل 
داخلي ايران به اروپايي ها مربوط مي شود و لازم است توضيحات 
مبسوط به آنان داده شود؟ به نظر مي رسد جاي چنين تذكري در 
اين نشست خالي بود. از س��ويي علاوه بر اينكه چرا بروجردي به 
دخالت اروپايي ها اعتراض نمي كند، جا داشت او به پارلمان اروپا 
در مورد حمايت برخي كشورهاي اروپايي از آشوبگران ايران و نيز 
حمايت آنها از گروهك تروريستي منافقين تذكر بدهد. متأسفانه 
عملكرد برخي مسئولان در ديدار با مقامات غربي به دخالت هاي 

آنان در امور داخلي ايران رسميت بخشيده است. 

غرب، غرب است با يك استراتژي و چند تاكتيك

س��ه ماه پيش )اول آبان ماه( در مقاله اي با عن��وان »نقطه هدف اروپا 
از برجام« ضمن تش��ريح اهداف اروپا در ايفاي نق��ش حامي برجام، 
بي منطق بودن خوش بيني برخي افراد و ش��خصيت هاي سياس��ي و 

حزبي و پروپاگانداي برخي رسانه هاي زنجيره اي را يادآور شدم. 
هم اينك در باره مثبت نشان دادن نقش اروپايي ها در برجام و استقلال 
آنان از امريكا مجدداً به اغراق گويي پرداخته اند: »موضع گيري صريح 
اتحاديه اروپا در خصوص طرح برجام ثانويه؛ ه��ر چه تهران بگويد«، 
»اروپا، امريكا نيست«، »اروپا عليه تكروي ترامپ«، »اروپا براي حمايت 
از برجام جبهه واحد تشكيل مي دهد«، »هش��دار برجامي سران ۲8 
كش��ور اروپايي به ترامپ« و... اين موضع گيري ها در كنار ديگر موارد 
مش��ابه در اين روزها به تيتر اول و عنوان يادداش��ت ها و گزارش هاي 
روزنامه هاي زنجيره اي مدعي اصلاحات تبديل شده است. اين در حالي 
است كه برخلاف هياهوي برخي دولتمردان و رسانه هاي زنجيره اي، 
اظهارات مقامات اروپايي در خصوص ايران نه تنها هيچ تفاوت ماهوي 
با اظهارات مقامات امريكايي ندارد، بلكه دقيق��اً به عنوان قطعه اي از 
پازل »استراتژي رام سازي اسب وحش��ي« بوده و اروپايي ها بر اساس 
يك مهندسي از پيش طراحي ش��ده و در راستاي نرمال سازي ايران، 
نقش پليس خوب را عهده دار ش��ده اند. واقعيت اين است كه با روي 
كار آمدن باراك اوباما، رئيس جمهور سابق امريكا پروژه »نرمال سازي 
ايران« با هماهنگي كامل و صد درصدي اروپا كليد خورده و هم اينك 
نيز غرب )اروپا و امري��كا( صرفاً با تغيير تاكتيك همان اس��تراتژي را 
تعقيب كرده و كس��اني كه ديروز در مذاكرات نقش پليس بد را بازي 
مي كردند هم اينك به ايفاي نقش پليس خوب و حاميان سينه چاك 

برجام مبدل شده اند. 
طيف خوش باوران، س��اده انگاران، غربگرايان و... بايد به  اين س��ؤال 
اساسي پاس��خي روش��ن و محكمه پس��ند ارائه كنند كه براي اثبات 
خوش بيني خود چ��ه دليلي دارند � مگر چه اتف��اق جديدي رخ داده 
و كدام موازنه به نفع اروپا در حمايت از ايران و پش��يماني، مخالفت و 
رويگرداني از هسته مركزي غرب يعني امريكا رخ داده است. چرا بايد 
نسبت به مواضع مذبذب و مارپيچ و حمايت هاي همراه با تهديد اروپا 

خوش بين باشيم و نتيجه اعتماد به اروپا چيست؟
واقعيت اين است كه اروپا با امريكا به عنوان نظام سلطه يك مجموعه 
به هم پيوسته و دو روي يك سكه هس��تند كه براي حفاظت از منافع 
مش��ترك سياس��ي، فرهنگي، اقتصادي، امنيتي و... در منطقه غرب 
آسيا به ايران و انقلاب اسلامي به عنوان دشمن مشترك نگاه مي كنند 
و نگاهي اجمالي به سابقه و رفتار 40 سال گذشته آنان نسبت به ايران، 
بدون هيچ ش��ك و ش��بهه اي و به طور دقيق و اجتناب ناپذير پرده از 
همكاري و همسويي آنان عليه ايران برمي دارد. در بررسي رفتار اروپا 
با ايران در طول دوران انقلاب حتي يك مورد نمي توان يافت كه اروپا 
منافع مشترك خود با امريكا را فداي رابطه با ايران كرده باشد. در كدام 
برنامه براندازي، كدام برنامه جاسوس��ي و مقابله ب��ا ايران و... )توطئه 
گروهك ها، ترورها، جنگ تحميلي، كودتاها، فتنه هاي كوچك و بزرگ 

و... ( رد پاي مستقيم و غيرمستقيم اروپايي ها ديده نمي شود؟
بايد بپذيريم كه خوش بيني به دشمن و نظام سلطه و تكيه به اروپائيان 
براي حفظ لاشه برجام نتيجه اي جز تحقير بيشتر ايران، فرصت سوزي، 
زمينه سازي براي امتيازگيري بيشتر غرب از ايران و تكميل سياست 
كمپ ديويدي كردن برج��ام در پي ندارد و اعتم��اد به حمايت هاي 
ظاهري نظام س��لطه  غرب )اروپ��ا و امريكا( صحنه را ب��ه نفع غرب و 

مشخصاً امريكا تغيير خواهد داد. 
آنچه اروپا و امريكا مش��تركاً در راس��تاي استراتژي تش��ديد فشار بر 
ايران از راه سياست حمله يكي به برجام و دفاع ديگري از برجام انجام 
مي دهند مجموعه اي از اقدامات منسجم و پيوسته است كه بي ترديد 
ما را خاكريز ب��ه خاكريز به عقب نش��يني و دادن امتيازات بيش��تر و 
تسليم شدن و قبول مذاكره در باره ساير موضوعات مورد علاقه نظام 
سلطه واداشته و مس��تقيماً اقتدار و قدرت مادي و معنوي ما را نشانه 

رفته است: 
 1 - مهار و خنثي س��ازي نف��وذ منطقه اي جمهوري اس��لامي ايران؛

۲ - مهار و تحديد محور مقاوم؛ ۳ - ائتلاف سازي منطقه اي عليه ايران 
و تقويت محور عبري عربي غربي؛ 4 - ايجاد توازن منطقه اي در مقابل 
 جمهوري اس��لامي ايران با محوريت رژيم س��عودي حاكم بر حجاز؛

5 - تمركز بر سپاه پاسداران با محدودس��ازي و تحريم مالي اين نهاد 
كليدي در محور مقاومت؛۶ -بهانه س��ازي براي تش��ديد تحريم هاي 
سنگين و گازانبري و ايجاد اجماع مجدد جهاني عليه ايران به ويژه در 
شوراي امنيت؛ 7- زمينه سازي براي محكوم سازي احتمالي سپاه در 
 دادگاه هاي بين المللي با هدف توليد و مديريت يك جنجال رسانه اي؛

8 -  خلع سلاح راهبردي ايران خصوصاً در حوزه موشك هاي بالستيك 
و 9 - انسداد پل ارتباطي شبكه منطقه اي ايران.

س��يگال مندلكر، معاون وزارت خزانه داري امريكا در اطلاعات مالي و 
تروريسم، اواخر مهر ماه س��ال جاري مي گويد: »طي 10 ماه گذشته 
اداره كنترل مالي س��رمايه هاي اين وزارت خانه هفت مرحله تحريم 
جديد وضع كرده كه شامل 7۲ هدف در چين، ايران، لبنان و اوكراين 
در ارتباط با سپاه و برنامه موش��كي و حقوق بشر در ايران بوده است...  
اين نه��اد فقط به هدف گرفتن س��پاه بس��نده نخواهد ك��رد و ديگر 
ارگان هاي دولتي ك��ه بي ثباتي را ترويج داده و از تروريس��م حمايت 

مي كنند را نيز هدف قرار مي دهد«.
از مس��ائلي كه طي س��ال هاي اخير ط��رف غربي را ش��ديداً آزرده و 
موجوديت نظام سلطه و رژيم صهيونيستي را زير سؤال برده، مسئله 
عمق اس��تراتژيك ايران در منطقه غرب آسياست. غرب معتقد است 
كه ايران توانس��ته الگوي توازن قدرت را در سطح منطقه به نفع خود 
به هم بريزد و متناسب با اين الگو، سياست هاي غرب هم در ابعاد قدرت 
فيزيكي و سخت دس��تخوش تغيير و دگرگوني شده است و به همين 
دليل به دنبال اعِمال تغيير استراتژي و تاكتيك هاي ايران در منطقه 
است. تحقق اهداف مذكور مس��تلزم حفظ لاشه بي خاصيت برجام از 
طريق بازي »پليس خوب/ پليس  بد« و يا »اروپا مدافع برجام / امريكا 
مخالف برجام« و تشديد فش��ار اروپايي ها بر ايران به منظور واداشتن 
ايران به مذاكره در باره س��اير موضوعات مورد علاقه نظام سلطه و در 
صدر آنها اقتدار موش��كي ايران به عنوان پيش شرط حمايت از برجام 
است. تنها در سايه »اس��تراتژي هويج و چماق« است كه اهداف زير 
به عنوان اه��داف برجامي غرب )اروپ��ا و امريكا( ام��كان تحقق پيدا 

مي كند: 
1 - دستاويز قرار دادن پروتكل الحاقي؛۲ - واداشتن ايران به باز كردن 
مش��ت نظامي خود و۳ - مقصر معرفي كردن ايران ب��ه عنوان ناقض 
برجام و ايجاد اجماع مج��دد بين المللي در ش��وراي امنيت از طريق 
پروپاگانداي تهديد صلح بين المللي توس��ط ايران و ضرورت مذاكره 
مجدد روي برجام و تشديد فشار و تأكيد بر سه موضوع  الف( ضرورت 
اجازه بازرسي از اماكن نظامي و امنيتي ايران در هر زمان و هر مكان؛ 
ب( برداشتن تاريخ پايان برجام و دائمي كردن آن و ج( ضرورت مذاكره 

روي قدرت موشكي ايران. 
اقدام اخير ترامپ در برش��مردن تخلفات ايران در برج��ام نيز دقيقاً 
در راستاي همين هدف قابل تحليل اس��ت و به جرئت مي توان گفت 
تنها جايي كه راهبرد جديد امري��كا نقطه اميد دولت ترامپ به منظور 
سوءاستفاده هر چه بيشتر از لاشه برجام خواهد بود همين حفظ برجام 
از طريق بازي مشترك اروپا و افزايش فشار برجامي خواهد بود. بر اين 
اساس آزموده را آزمودن خطا بوده و افتادن در دام بازي مشترك اروپا 
و امريكا و اعتماد به اروپا عين خامي و ساده انديشي است و بايد اذعان 
نمود كه غرب غرب اس��ت و در نظام س��لطه هيچ تفاوتي بين دو لبه 

قيچي و اروپا و امريكا نيست. 

 امنيت و اقتصاد جهان
 با فرسايش و فروپاشي برجام زيان مي بيند

دبير شوراي عالي امنيت ملي هشدار داد 

خطيب جمعه تهران: 
 مسئولان به جاي حرف هاي حاشيه اي 

به درد مردم برسند
خطي�ب جمع�ه ته�ران خط�اب ب�ه مس�ئولان كش�ور گف�ت كه 
كمت�ر از دو م�اه به پاي�ان س�ال »تولي�د و اش�تغال« باق�ي مانده 
اس�ت؛ دس�ت كم اي�ن دو م�اه را به فك�ر باش�يد و به ج�اي اينكه 
حرف ه�اي حاش�يه اي و چالش�ي بزني�د ب�ه درد م�ردم برس�يد. 
به گزارش فارس، آيت الله س��يداحمد خاتمي، ام��ام جمعه موقت تهران 
در خطبه هاي نماز جمعه ديروز به توطئه دش��منان اش��اره كرد و گفت: 
»دشمنان شما امسال با بازي هاي كودكانه مي خواستند به انقلاب آسيب 
برسانند اما حضور شما مردم در صحنه در واكنش، زبان قال و حال داشت و 

آن اين بود كه ما تا آخرين قطره خون خود پاي اين انقلاب ايستاده ايم. «
وي با ي��ادآوري اينك��ه در زمان فتنه س��ازمان منافقين، خ��ود مردم به 
دس��تگاه هاي مربوط درباره تحركات  آنها اطلاع رس��اني مي كردند بيان 
داشت: از اين به بعد هم مراقبت از انقلاب به عهده شما مردم است، از اين رو 
هر جا توطئه  و توطئه گر ديديد به سرعت به مقامات مسئول به عنوان يك 
واجب خبر دهيد. خطيب جمعه تهران در بخش ديگري از خطبه هاي دوم 
نمازجمعه تهران به طرح هاي دشمن اشاره كرد و افزود: انقلاب اسلامي 
در غفلت كامل غرب به پيروزي رسيد و اگر غربي ها احتمال مي دادند كه 
انقلاب اين عمر و عمق را خواهد ياف��ت، آن را در نطفه خفه مي كردند اما 
خدا خواست كه آنها كر و كور ش��وند. خطيب جمعه تهران در برشمردن 
توطئه هاي ديگر دشمن گفت: دشمن در پي سوء استفاده از ابزارهاي جديد 
اطلاع رساني همچون تلگرام و اينستاگرام است؛ البته ما با فضاي مجازي 
مخالف نيستيم و با فضاي مجازي سالم و استفاده از ظرفيت هاي داخلي 
بدون دخالت دشمنان موافقيم اما وضعيتي كه امروز در اين زمينه داريم با 
وضعي كه بايد داشته باشيم فاصله دارد و اين مردم براي حفظ دين فرزندان 
خود فضاي مجازي سالم مي خواهند. خاتمي خطاب به مسئولان كشور 
گفت: به داد مال باختگان برسيد؛ نگذاريد واحدهاي توليدي تعطيل شود؛ 
كمتر از دو ماه به پايان سال »توليد و اشتغال« باقي مانده است؛ دست كم 
اين دو ماه را به فكر باشيد و به جاي اينكه حرف هاي حاشيه اي و چالشي 

بزنيد به درد مردم برسيد. 
-----------------------------------------------------

رئيس سازمان بسيج مستضعفين: 
مسئولان بايد استواري ملت را درك كنند

رئي�س س�ازمان بس�يج مس�تضعفين 
با اش�اره به اينك�ه ريش�ه هاي تاريخي 
و باورهاي عمي�ق مردم آم�ل در تاريخ، 
مث�ال زدن�ي اس�ت، گف�ت: مس�ئولان 
باي�د اس�تواري مل�ت را درك كنن�د. 
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاري بس��يج، س��ردار 
غلامحسين غيب پرور در س��ي و ششمين 

سالگرد واقعه تاريخي شش��م بهمن ماه 1۳۶0 در شهرس��تان آمل كه با 
حضور هزاران نفر از مردم اين شهرستان در مصلاي بزرگ آمل برگزار شد، 
با اشاره به اين واقعه ماندگار گفت: رخداد شش��م بهمن ۶0 ماندگار براي 
انقلاب اسلامي شد كه به بركت حركت غيورانه مردم آمل در تاريخ، ماندگار 
گرديد. جانشين فرمانده كل سپاه در امور بسيج با اشاره به طراحي امريكا، 
منافقين و كمونيست ها در قضيه ششم بهمن آمل گفت: منافقين كور دل با 
ائتلاف جريان كمونيستي و امريكايي ها، اشتباه بزرگي مرتكب شده و تصور 
مي كردند اشغال آمل، مقدمه اي براي تقسيم جاي جاي ايران خواهد بود 
و هيچ گاه نتوانستند غيرت و سلحشوري مردم آمل را بفهمند. وي انتخاب 
ش��هر آمل را براي فتنه انگيزي منافقين و گروه هاي چپ اشتباهي بزرگ 
دانست  و تأكيد كرد: اگر غائله شش��م بهمن طولاني مي شد، باز هم مردم 
آمل تا پاي جان ايستادگي و هيچ گاه مقابل دشمن سرخم نمي كردند و اين 
روحيه سلحشوري به بركت اسلام است. رئيس سازمان بسيج مستضعفين 
با گراميداشت آخرين شهيد مدافع حرم در آمل، شهيد مهدي قره محمدي 
گفت: جوانان ما در دفاع از حرم از هم سبقت مي گيرند و هزاران كيلومتر آن 
سوي مرزهاي جغرافيايي از انقلاب و دين دفاع مي كنند تا اثبات كنند خط 
اسلام ناب كماكان مستمر اس��ت. وي همچنين به حضور جانانه مردم در 
فتنه اخير اشاره كرد و گفت: ملت ما با اين ترقه بازي ها هيچ گاه از دينشان 
دست برنداشته و با حضور مثال زدني خود، كماكان استوار و مقاوم است. وي 
در پايان سخنان خود، خانواده معظم شهدا را حجت هاي الهي براي تداوم 
مسير انقلاب دانست و گفت: مسئولان بايد استواري ملت را درك كنند چرا 
كه اين امت ثابت كرده است در تمام صحنه هاي مورد نياز حضوري فعال و 

منسجم دارد و دولتمردان نيز بايد قدر اين امت را بدانند.
------------------------------------------------------

رئيس بنياد تاريخ پژوهي: 
همه مشكلات كشور زير سر سازشكاران است

رئيس بني�اد تاريخ پژوهي و دانش�نامه 
انقاب اسامي با بيان اينكه همه مشكات 
كشور زير س�ر ليبرال ها و ساز شكاران 
اس�ت، گفت: راه عاج مشكات كشور 
اين اس�ت كه ليبرال ها و سازش�كاران 
را از مراك�ز نف�وذ و قدرت كن�ار بزنيم. 
س��يدحميد روحاني در پي��ش خطبه هاي 

نماز جمعه اين هفته تهران با تأكيد بر اينكه امروز توس��عه و پيشرفت و 
رفع مشكلات كشور تنها با اجراي خط امام )ره( قابل تحقق است، اظهار 
كرد: ملت روزي مي تواند مشكلات را حل كند كه پيرو خط امام بوده يعني 
انقلابي باشد. ملتي كه از انقلاب دوري كند، روز بدبختي اش خواهد بود. 
وي در ادامه افزود: تس��ليم طلبان و سازشكاران از ابتداي انقلاب تا امروز 
مش��غولند و در مراكز كليدي نفوذ كرده اند تا چ��وب لاي چرخ انقلاب 
گذاشته و اجازه ندهند انقلاب براي مردم كار كند. در گذشته اسلام اسير 
دست يزيدي ها، اموي ها و عباسي ها بود و آنها نمي گذاشتند اسلام رونق 
بگيرد، امروز هم از روز پيروزي انقلاب تا به امروز كشور، مردم و انقلاب اسير 
مشتي ليبرال خود باخته و سازشكار است و آنها نمي گذارند آرمان هاي 
انقلاب و اس��لام پياده شود و كش��ور از مش��كلات اقتصادي نجات يابد. 
روحاني در ادامه با بيان اينكه بيكاري، ناداري، مشكلات اقتصادي، فساد 
و فحشا زير سر تسليم طلباني اس��ت كه با فتنه و نيرنگ هاي خود تلاش 
مي كنند انقلاب را به شكست بكشانند، تصريح كرد: آنها مي خواهند راه 
كرنش و تسليم در برابر امريكا را فراهم سازند و با كمال وقاحت مي گويند 
انقلاب براي مردم چه كرده است؟ در حاليكه شماها نمي گذاريد انقلاب 
براي مردم كاري كند، شما با كارشكني هاي خود زمينه را براي بازگشت 
استكبار جهاني فراهم مي كنيد. روحاني تأكيد كرد: ملت بداند تا دست 
ليبرال ها و س��ازش كارها از سرنوش��ت كشور كوتاه نش��ود، هيچ قدمي 
نمي توان براي ملت برداشت. وقتي با گراني، تورم و بيكاري مي توان مقابله 
كرد كه ليبرال ها چوب لاي چرخ نگذارند. در دانش��گاه ها آنها مي گويند 
استقلال پوچ است و افسوس مي خورند كه چرا ايران در اشغال ابرقدرت ها 
قرار نگيرد كه پيش��رفت كند يا اقلا زبان انگليسي ياد مي گرفت. وي در 
ادامه تصريح كرد: امروز خطر اصلي، رفاه طلباني هستند كه با اشرافي گري، 
ريخت و پاش ها و حقوق هاي نجومي تلاش مي كنند كش��ور را به ورطه 
سقوط بكشانند. خطر، ليبرال ها و تسليم طلباني هستند كه نمي گذارند 
آرمان هاي انقلاب به ثمر برس��د. روحاني گفت: خطر آنهايي هستند كه 
با برجام يا ۲0۳0 و اين نقشه ها تلاش مي كنند كه اسلام، انقلاب، رهبر 
و ملت را به روز س��ياه بكش��انند. بزرگ ترين خطر آنهايي هستند كه به 
فكر ملت نبوده و وعده هاي دروغ مي دهند. از توس��عه و پيشرفت سخن 
مي گويند ولي در عمل به فكر ملت نيستند. انسان هاي قدرتمند، اشرافي 

و حقوق نجوم بگيرها به فكر ملت نيستند. 

سيد عبدالله متوليان

آيت الله جوادي آملي:  اختاس و ربا  انقاب را  به خطر مي اندازد
امريكا وقت�ي مي گويد گزينه نظام�ي روي ميز 
است عده اي حساب مي برند، اما وقتي خداوند به 
صراحت در مقابل »ربا« فرموده است گزينه نظامي 
من روي ميز است عده اي هيچ ترسي به خود راه 
نمي دهند؛ ممكن است انقاب با وجود اختاس، 

حقوق هاي نجومي و ربا با خطر مواجه شود. 
آيت الله جوادي آملي  در ديدار  دبيركل حزب مؤتلفه 
اس��لامي  و  جمعي از اعضاي ش��وراي مركزي اين 
حزب ، اظهار كرد: وقتي يك نظامي، صبغه فرهنگي 
داشته باشد، دش��من فرهنگي نيز خواهد داشت، 
وقتي نظامي صبغه اقتصادي داش��ته باشد دشمن 
اقتصادي به مقابله او خواهد آمد و اگر نظامي صبغه 
اجتماعي داشته باشد دانش��مندان فن اجتماع به 

تقابل آن مي آيند. 
  آيت الله جوادي آملي خاطرنشان كرد: در تفكر غرب، 
ترس از جهنم را داراي ريشه علمي نمي دانند، چراكه 
آنها تا چيزي را نبينند باور نمي كنند، مي گويند تنها 
چيزي را مي پذيريم كه آن را ببينيم و حس كنيم، 
چيزي كه قابل لمس و ديدن نيست براي آنها علم 
محسوب نمي شود. آنها چون به حس اكتفا مي كنند 
انسان را حيوان ناطق مي دانند كه بعد از مرگ تمام 
مي شود در حالي كه در تفكر الهي انسان موجودي 
است ابدي كه در مواجهه با مرگ، مرگ را مي ميراند. 
لذا ما تا ابدي فكر نكني��م و در محدوده تفكر حزبي 

بمانيم، نخواهيم توانست به مقصد برسيم. 
به گزارش تس��نيم، اين مرجع تقليد در ادامه افزود: 

داشتن رهبر خوب يك طرف قضيه است، زيرا حضرت 
امير)ع( فرمود من و فرزندانم ميدان انقلاب فرهنگي 
هستيم اما همين حضرت امير)ع(، كه در دنيا دومي 
ندارد، به دليل نبودن مردم در صحنه شكست خورد؛ 
لذا مادامي كه مردم متدين در صحنه نباشند شكست 
قطعي اس��ت و تا مردم با ما نباشند پيشرفتي حاصل 
نخواهد ش��د.  وي خاطرنش��ان كرد: اينك��ه امريكا 
نمي تواند غلطي بكند يك حقيقت است؛ در هشت سال 
جنگ تحميلي اين موضوع به وضوح اثبات شد، امريكا 
در مقابل مردمي كه حياتشان را در شهادت مي بينند 
نمي تواند كاري از پيش ببرد! با اين حال همين امريكا 
وقتي مي گويد گزينه نظامي روي ميز اس��ت عده اي 
حساب مي برند، اما وقتي خداوند به صراحت در مقابل 

»ربا« فرموده است گزينه نظامي من روي ميز است، 
عده اي هيچ ترسي به خود راه نمي دهند، در حالي كه 
خداوند جدا در اين مورد وعده عذاب داده است.  آيت 
الله جوادي آملي گفت: ممكن است انقلاب نيز با وجود 
اختلاس، حقوق هاي نجومي و ربا با خطر مواجه شود. 
اين خطر وجود دارد، اما با وجود اين ما فرزندان حضرت 
امير عليه السلام هستيم و با يك الله گفتن مي توانيم 
امور را اصلاح كنيم، آنگاه خداوند نيز درهاي رحمت 

خود را به سوي ما خواهد گشود. 
اين مرجع تقليد با بيان اينكه حزب مؤتلفه اسلامي 
از ابتدا با روحانيت و مسجد مانوس بوده است، گفت: 
اميدواريم ديگران نيز همچون شما فكر كنند و در 

همين مسير حركت كنند. 

   گفت وگو

هفته گذشته خبر داديم امام جمعه جديد تبريز، 
حجت الاسلام والمس��لمين آل هاشم درخواست 
كرده كه در محل برگ��زاري نماز جمعه، نرده هاي 
حائل بين مردم و مس��ئولان برداش��ته شود. اين 
اقدام با اس��تقبال رس��انه ها و كاربران شبكه هاي 
مجازي مواجه ش��د. اين هفته خبرها حاكي است 
كه برخي ائمه جمعه به اين عمل حجت الاس��لام 

آل هاشم تأسي كرده و آنها هم دستور جمع آوري 
نرده هاي حائل را داده اند. ابتدا از مشهد خبر رسيد 
كه آيت الله علم الهدي از مسئولان امنيتي استان و 
به ويژه استاندار خراسان رضوي خواسته  با بررسي 
در صورت امكان موانع حفاظتي بين مس��ئولان و 
مردم را بردارن��د. پس از آن از كرمان خبر رس��يد 
كه استاندار اعلام كرده با هماهنگي شوراي تأمين 

استان و حجت الاسلام عليدادي، امام جمعه كرمان 
از هفت��ه آينده نرده ه��اي بين مردم و مس��ئولان 
در محل برگزاري نماز جمعه اين ش��هر برداش��ته 
مي ش��ود. بعد از آن خبر آمد كه با دستور آيت الله 
نورمفي��دي، امام جمعه گرگان از اي��ن هفته نرده 
حائل در نماز جمعه گرگان هم برداشته مي شود. 

اين تصميمات البته بزرگ نيس��تند، اما مورد 

استقبال قرار مي گيرند تا نماد برداشتن فاصله 
بين مردم و مسئولان باشند. اين تدابير امنيتي 
در دهه ۶0 و پس از ترور چن��د امام جمعه در 
شهرهاي مختلف توس��ط منافقين انديشيده 
ش��د؛ اما به نظر مي رس��د س��ال هاست خطر 
چنين ترورهايي رفع ش��ده و نياز به اين ايجاد 

فاصله نيست. 

آيت الله علم الهدي: موانع حفاظتي  بين مسئولان و مردم را برداريد
تأسي ائمه جمعه به تصميم خوب آل هاشم


